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پزشکیان گفت:  مصطفی پورمحمدی و علوی 
از وزیران اطلاعات کشور بوده اند و بدون تایید 
رهبری نمی توانســتند وزیر شوند. من نه تنها 
معتقد هستم که این ها باید حضور می داشتند، 
بلکه باید بسیاری از اشخاص دیگر را خودمان 

به صحنه دعوت می کردیم.
به گــزارش جماران، مســعود پزشــکیان در 
خصوص رد صلاحیت شخصیت هایی همچون 
حســن روحانی، مصطفی پورمحمدی، ســید 
محمود علوی و... توسط شورای نگهبان، گفت: 
آنچه ما در این برهه از دولت، شــورای نگهبان 
و مجریان انتظار داشــتیم این بوده که طوری 

عمل کنند تا بتوانیم با به میدان آوردن سلایق، 
قومیت و نظرات مختلف، مردم بیشــتری را به 
ســمت صندق های رأی بیاوریــم. لذا اینگونه 
عملکردهــا قطعا سیاســتی که مقــام معظم 
رهبــری مدنظر دارند را اجرایی نمی کند، بلکه 
جمعیت زیادی را خود به خود از صندوق های 

رأی دور می کند.
وی افــزود: ایــن اقدامات در ذهــن جامعه و 
کسانی که در دنیا ما را رصد می کنند سؤالات 
و امــا و اگرهای زیادی را ایجاد می کند؛ چطور 
می شــود یک نفر چندیــن دوره در مجلس، 
مدت طولانی دبیر و رئیس شــورایعالی امنیت 

ملی، دو دوره رئیس جمهور و حتی عضو خود 
مجلس خبرگان بوده باشد، اما امروز نمی تواند 

صلاحیت داشته باشد؟!
وی ادامــه داد: به نظر بنده این خبر در دنیا و 
جامعه خیلی تأثیر بــدی دارد. ما باید بتوانیم 
مشــکلات خودمان را در داخــل حل کنیم و 
نباید بگذاریم پیامی به دنیا منتقل شــود که 
چنین اختلافاتی وجود دارد؛ در هیچ جای دنیا 
چنین مشکلاتی که در کشور ما وجود دارد رخ 

نمی دهد.
پزشکیان گفت:  مصطفی پورمحمدی و علوی 
از وزیران اطلاعات کشور بوده اند و بدون تایید 
رهبری نمی توانســتند وزیر شوند. من نه تنها 
معتقد هستم که این ها باید حضور می داشتند، 
بلکه باید بسیاری از اشخاص دیگر را خودمان 
بــه صحنه دعوت می کردیم، چرا که در نهایت 
مردم آن ها را انتخاب خواهند کرد؛ اما اینکه ما 
بیاییم و به این شکل عمل کنیم برای من قابل 

هضم نیست.
وی تصریــح کــرد: نتیجه ی تمــام این کارها 
کاهــش حضور مردم در پای صندوق های رأی 
است، آن هم در زمانی که مقام معظم رهبری 

دائمــا تأکید می کنند کاری کنید مردم ســر 
صنــدوق رأی بیایند. بــرای تحقق این هدف 
باید سلایق مختلفی در انتخابات حضور داشته 
باشند. اگر هم بخواهیم از افراد عیب پیدا کنیم 
باید بگویم همه ی ما دارای عیب هســتیم؛ در 
چپ، راست، مذهبی و غیرمذهبی آدمی را پیدا 
نمی کنیم که عیبی نداشته باشد، »فکر معقول 

بفرما گل بی خار کجاست؟«
وی اضافه کرد: واقعیت این اســت که ما باید 
تحمل همدیگر را داشــته باشــیم و دست به 
دست بدهیم تا چشم هایی که ما را می بینند، 
بتوانند صداقت، عدالت، انصاف و آزادگی را از ما 
در ذهن تصور کنند، نه آن چیزهایی که امروز 

در ذهن خودشان از ما دارند.
نماینده مردم تبریز در پاســخ به این سوال که 
چه کسانی از این قضیه سود می برند؟ گفت: در 
وهله اول این دشمنان هستند که نمی خواهند 
این وحــدت و هماهنگی مســئولان را با هم 
ببینند و نیز آن کســانی که نمی خواهند نظام 
باشــد و دنبال تجزیه و براندازی هستند، این 
رفتارهای ما هیزم در آتش آن ها ریختن است.

وی افــزود: اگر خودشــان انجــام دهند یک 

دستاورد است، اما اگر دیگران انجام دهند یک 
خیانت می شــود! این  رفتارها به نفع مملکت 
نیست. جمهوری اسلامی به وحدت نیاز دارد تا 
پشتوانه مردم را محکم داشته باشد. این پشتوانه 
با همکاری تمامی مردم میسر است. حکومت 
بدون مردم بی معنی است و برای اینکه هوای 
مردم را داشته باشــیم باید خدمتگزار صادق 
برای آن ها باشــیم. لذا محدود کردن قدرت و 
تخصیص دادن آن به یک عده خاص می تواند 

پایه های این مملکت را سست کند.
 عضو کمیســیون بهداشت مجلس با تاکید بر 
حضور تمام سلایق در صحنه انتخابات، گفت: 
لازمه اجرای سیاســت کلی کــه مقام معظم 
رهبری، حضور سلایق و قومیت ها است؛ حداقل 
به اندازه ســهمی که دارند و بــه اندازه ای که 
هستند. اگر ما به این ها اجازه ندهیم که حضور 
پیدا کنند و اگر به حرف های تند و تلخ شان را 
گوش ندهیم و به یک تفاهمی نرسیم و نگذاریم 
این حرف ها گفته شــود تبدیــل به یک عقده 
می شــود و این عقده ممکن است از یک جای 
دیگر سر باز کند و کنترل آن سخت تر می شود.

باید اجازه دهیم همه در صحنه باشند.

کنایه پزشکیان به رد صلاحیت علوی و پورمحمدی:

کسانی را که با تایید رهبری وزیر شدند، رد صلاحیت می کنند

آیت الله جوادی آملی:
چگونه انسان در فضای اسلامی زندگی کند 

و سر از زندان اوین دربیاورد؟
آیت الله جوادی آملی گفتند: مشکل ما این است؛ این به جان هم تاختن ها، این 
باند بازی ها، این سر از اوین در آوردن ها، این علیه یکدیگر حرف زدن ها! بسیاری 

از ماها برای خودمان به اندازه یک دستمال ارزش قائل نیستیم!
این مرجع تقلید شیعیان در یکی از سخنرانی های خود در دیدار مسئولین استان 
قم با ایشان در تاریخ 1382/08/23 بیان کردند: وجود مبارك حضرت امیر )ع( 
فرمود من در شگفتم در تعجبم که بسیاری از مردم برای خودشان به اندازه کالای 
دست و جیبشان حرمت قائل نیستند: »عَجِبْتُ لمَِن ینُْشِدُ ضـالتََّهُ وَ قَدْ اضََلَّ نفَْسَهُ 
فَلا یطَْلُبُها«؛ من در شگفتی 1ث ام در تعجبم که اینها ابزار دستشان مثلًا یک قلم 
یک خودکار یک کاغذ یک تســبیح یک دستمال سر جایش نیست، می  فهمند 
گم شــد، جستجو می  کنند و پیدا می  کنند؛ اما خودشان را گم کردند نمی  روند 
نزد کســی بگویند آقا من گم شدم، کجایم، من را دیدی سر جایم بنشانی یا نه! 
مشکل ما این است. این به جان هم تاختن  ها، این باند بازی ها، این سر از اوین در 
آوردن ها، این علیه یکدیگر حرف زدن ها! بسیاری از ماها برای خودمان به اندازه 

یک دستمال ارزش قائل نیستیم!
آیت الله جوادی آملی افزودند: چطور می  شــود انسان در فضای اسلامی زندگی 
بکند و پس از چندی سر از اوین در بیاورد؟! پرونده اختلاسی داشته باشد؟! مگر 
آدم هر پولی را می  گیرد؟! حضرت فرمود خودت را دریاب؛ اول پژوهشــگر باش، 
خودت را پیدا کن ببین کجایی، خودت را ســر جایت بنشان، بعد کار بکن؛ اول 

بازیابی خودمان!

صالحی: 
مردم را نامحرم ندانیم

در پی انتشــار خبری درباره نتایج نظرسنجی انتخاباتی انجام شده از سوی یک 
مرکز معتبر دولتی درباره میزان مشــارکت مردم در انتخابات اســفند ماه، روز 
یکشنبه در تماسی تلفنی از خبرگزاری خبرآنلاین خواسته شد تا این خبر را از 
خروجی خود حذف کند و در این تماس تلفنی تأکید شــد که »انتشار هر گونه 

نظرسنجی درباره انتخابات، خلاف مصوبه است.«
در این راســتا، سیدعباس صالحی وزیر ســابق فرهنگ و ارشاد و مدیرمسئول 
روزنامه اطلاعات و نماینده ولی فقیه در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت:  قانون 
دسترسی آزاد به اطلاعات باید راهنمای تکلیفی نظام اطلاع رسانی کشور باشد.

این که رسانه ها محروم یا ممنوع از انتشار نظرسنجی ها از جمله در مورد انتخابات 
باشند، ناسازگار با قانون یادشده است. مردم را نامحرم ندانیم.

هاشم هریسی:

رد صلاحیت روحانی قابل پیش بینی بود
»از ردصلاحیــت روحانی تعجب نکردم.« این جمله ای اســت که عضو مجلس 
خبرگان در واکنش به ردصلاحیت حســن روحانی بیان می کند و می گوید در 
طول ســال های گذشــته به اندازه ای این قبیل اتفاقات صورت گرفته که دیگر 

تعجب نمی کنیم.
به گزارش خبرآنلاین،  هاشم زاده هریسی، عضو مجلس خبرگان در پاسخ به این 
ســوال که ارزیابی شــما از ردصلاحیت چهره هایی چون آقای روحانی چیست؟ 
گفت: از این قبیل کارها به اندازه ای زیاد شــده که شــخصا از خبر ردصلاحیت 
روحانی تعجب نکردم و دیگر تعجب نمی کنم، ردصلاحیت روحانی امر غیرقابل 

پیش بینی نبود.
وی در ادامه با بیان اینکه ردصلاحیت ها باید به نحوی صورت بگیرد که با قواعد و 
قوانین همخوانی داشته باشند، چراکه در این صورت امر طبیعی قلمداد می شود، 
گفت: اما چنانچه ردصلاحیت با قوانین و قواعد همخوانی نداشته باشد، به اعتبار 
نهادهای مسئول بررسی صلاحیت ها خدشه وارد می شود. انشاالله کارها مقداری 

با احتیاط صورت بگیرد که مردم با اطمینان کامل سرصندوق های رأی بروند.
وی همچنین به دلایل کاندیدا نشــدن در مجلس خبرگان اشــاره کرد و گفت: 
در حال حاضر نماینده مجلس خبرگان رهبری هســتم، اما در انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری شــرکت نکردم چراکه مشــکلات مردم زیاد اســت و از طرفی 
بنده هم مریض هســتم و نمی توانم خیلی مســائل را پیگیری کنم. در نتیجه 
صلاح دانستم اجازه بدهم افرادی که توانایی دارند و بهتر می توانند به امور مردم 

رسیدگی کنند، وارد مجلس خبرگان شوند.
وی خاطر نشــان کرد: مردم کار می خواهند، تماس می گیرند، مشکلات دارند ما 
هم کاری نمی توانیم انجام دهیم، شــرمنده می شویم، علاوه بر این به اعتبارمان 
هم لطمه وارد می شود، در نتیجه صلاح دانستم که در انتخابات مجلس خبرگان 

شرکت نکنم.

سخنگوی شورای نگهبان خبر داد
تایید صلاحیت ۵۵۰ نفر دیگر از داوطلبان مجلس 

سخنگوی شــورای نگهبان گفت: صلاحیت ۵۵0 نفر دیگر از داوطلبان مجلس 
شورای اسلامی تایید شد.

بــه گزارش ایرنا، هــادی طحان نظیف در گفت و گــوی تلویزیونی تصریح کرد: 
رســیدگی به اعتراضات داوطلبان مجلس در شــورا ادامه دارد و صلاحیت ۵۵0 
نفر دیگر تایید شد. وی افزود: با این ۵۵0 نفر جدید، تعداد تایید صلاحیت های 

مجلس به 13 هزار و 200 نفر رسید.
طحان نظیف ادامه دارد: اسامی به وزارت کشور ارسال می شود و فرایند رسیدگی 

تا 1۹ بهمن ماه ادامه دارد.
سخنگوی شورای نگهبان گفت: مهلت ثبت اعتراضات نامزدهای مجلس خبرگان 
رهبری پایان یافت و شورای نگهبان 10 روز فرصت برای رسیدگی دارد. وی ادامه 

داد: بیش از یکصد نفر از داوطلبان ثبت اعتراض کردند.

انتقاد نوری قزلجه
 از بررسی سریع بودجه 14۰3 در مجلس

رئیس فراکسیون مســتقلین مجلس گفت: بررسی بودجه 1۴03 یکی از سریع 
ترین بررسی هایی بود که در تاریخ تصویب بودجه ها در مجالس یازده گانه اتفاق 
افتاد، قطعا این شــیوه انجام کار و این کم دقتی آسیب هایی را به دنبال خواهد 
داشــت و آثار خود را در وضعیت اقتصادی و معیشــتی سال آینده حتما نشان 

خواهد داد.
به گزارش ایلنا، غلامرضا نوری قزلجه نماینده مردم بستان آباد در مجلس شورای 
اسلامی، در رابطه با سرعت بالا و قابل توجه رسیدگی به لایحه و تبعات احتمالی 
که این امر می تواند داشته باشد، گفت: بررسی بودجه 1۴03 یکی از سریع ترین 
بررسی هایی بود که در تاریخ تصویب بودجه ها در مجالس یازده گانه اتفاق افتاد، 
این امر دو علت داشــت یک علت این بود که بودجه دو قســمتی شده و بخش 
جداول آن بعدا خواهد آمد که البته خیلی هم آن ها جای بحث ندارد، در گذشته 

هم روی آن ها اصولا خیلی وقت گذاشته نمی شد.
رئیس کمیســیون مستقلین مجلس تصریح کرد: اما علت اصلی این مساله این 
است که تقریبا اغلب فرصت های طرح پیشنهادات از نمایندگان گرفته شد، زمان 
برای صحبت نمایندگان کوتاه شــد و در بررســی به نظر می آید که کار با دقت 

خیلی کمتری انجام گرفت.
وی ادامه داد: قطعا این شــیوه انجام کار و این کم دقتی آسیب هایی را به دنبال 
خواهد داشــت و آثار خود را در وضعیت اقتصادی و معیشتی سال آینده حتما 
نشان خواهد داد و زحمت مجلس بعدی خواهد بود که بعضی موارد را از بودجه 
امسال اصلاح کند. نوری در پاسخ به این سوال که علت و انگیزه این شیوه بررسی 
بودجه چه بود که بودجه پنج روزه بررسی و تصویب شد؟ ابراز داشت: علت اصلی 
و بیشــتر عجله بود و ارتباطی به تغییر قانون داشــت. مجلس در این امر عجله 
داشــت و می خواست بودجه را تمام کند تا کار به تصویب بودجه سه دوازدهمی 

کشیده نشود که بگوید ما یک کاری کردیم.
وی ادامه داد: اما به نظرم این کاری که در بودجه ســال آینده انجام شد، خیلی 
تعریف ندارد که بتوانند از آن دفاع کنند و مجلس بتواند روی آن مانور بدهد که 
زود انجام دادم. نماینده مردم بســتان آباد گفت: در واقع در روند بررسی بودجه 
امسال سرعت اولویت و محور کار قرار گرفت و مجلس تلاش کرد کار را به سرعت 

انجام دهد البته به بهای دقت پایین.

رویداد
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علی جنتی، وزیر پیشــین فرهنگ و ارشاد در 
دولت با اشاره به رد صلاحیت ها گفت: بسیاری 
از موارد افراد به دلیل مشــکلات اقتصادی یا 
اخلاقــی رد صلاحیــت شــده اند، ولی جمع 
کثیری نیز صرفا به دلایل سیاســی و همسو 
نبودن با شورای نگهبان نتوانسته اند به مجلس 

راه یابند.
 امــروز هــم بحمدالله همگان یکدســت و از 
یک جریان سیاسی هســتند و با یکپارچگی 
بیشــتری دیدگاه های سیاســی خودشان را 
اعمال و برهمین اســاس بــرای رقبای خود 

پرونده سازی می کنند.
به گزارش خبر آنلاین، مشروح گفت وگو علی 
جنتی، عضو کابینه دولت یازدهم را می خوانید؛

معاون رئیسی در واکنش به ردصلاحیت 
روحانی گفتــه که او قبل از ریاســت 
جمهوری با سیاست های نظام همسو بوده 
و بعد از آن در خصوص سیاست های کلی 
نظام اقدامات قابل تأملی داشت، ارزیابی 
شــما از این اظهــارات دولتی ها درباره 
ردصلاحیت یک چهره شاخص انتخابات 

خبرگان چیست؟
مقصود ایشــان از همســوئی با سیاست های 
نظام، لابد همسوئی با سیاست ها و رویکردهای 

دولت سیزدهم است وگرنه براساس شناختی 
که بنده در طول چند دهه گذشــته از آقای 
دکتــر روحانی دارم ایشــان همــواره مجری 

دیدگاه ها و نظرات رهبری بوده است.
من عمیقاً اعتقاد دارم که شــورای نگهبان و 
گرو  ه های دیگری که با آن همســو هستند و 
اطلاعاتی را در اختیار آن شورا قرار می دهند، 
عمدتا براساس دیدگاه های خاص سیاسی خود 
عمل می کنند. البته در مورد تایید صلاحیت 
نامزدهای خبــرگان، تنها شــش فقیه عضو 

شورای نگهبان نظر می دهند.
درباره اجتهاد دکتر روحانی شــورای نگهبان 
بحثی ندارد و سه دوره قبل آن را تایید کرده 
اســت و از نظر علمی مســلما ایشان سرآمد 
بوده و عضو ممتاز مجلس خبرگان اســت. از 
نظر هماهنگی با سیاســت های نظام نیز همه 
کســانی که عملکــرد روحانی را بــه ویژه در 
دوران ریاست جمهوری مشــاهده کرده اند و 
از آن اطــلاع دارند، می داننــد که روحانی در 
طول هشت ســال خدمت ریاست جمهوری 
ضمن داشــتن دیدگاه های خاص خود برای 
اداره کشور، در مواردی که مقام معظم رهبری 
نظراتی داشــته اند، ملتزم بــه اجرای آن بوده 

است.

بنده بر اســاس همــکاری نزدیک با ایشــان 
در دولت یازدهم و ســابقه دوســتی ۵0 ساله 
با او شــهادت می دهم که روحانی در مسائل 
سیاسی، امنیتی، اجتماعی، اقتصادی و موضوع 
هســته ای و توافق برجام دقیقا طبق نظرات 
رهبری عمل می کرد . طبیعی است که رئیس 
جمهوری که بــا رای 2۴ میلیون نفر از مردم 
کشور انتخاب شــده نظراتی داشته باشد ولی 

هیچگاه با رهبری زاویه نداشته است .
با توصیفاتی که براســاس شناخت تان 
از آقــای روحانی داشــتید پس دلیل 

ردصلاحیت را چه باید دانست؟
دلیل ردصلاحیت روحانی این است که اعضای 
محترم شــورای نگهبان عمومــاً دیدگاه های 
سیاســی خاصی دارند که مغایر نظرات دکتر 
روحانی اســت از جملــه در مــورد برجام و 
FATF کــه آن را به عنوان دیدگاه های نظام 
مطرح می کننــد و هرکس را که نظری مغایر 
داشــته باشــد با اهرم نظارت بر انتخابات رد 

صلاحیت می کنند.
در دوره های مختلفی که من شــاهد انتخابات 
مجلس خبــرگان رهبری بوده ام، متاســفانه 
فقهای شــورای نگهبان بــه همین نحو عمل 
کرده اند و اصولا براســاس طراحی و مهندسی 

انتخابات عمل می کنند و می دانند چه کسانی 
می توانند وارد مجلس خبرگان شــوند و چه 

کسانی نباید وارد شوند.
تعدادی از نامزدها را می شناســم که به آن ها 
گفته شده اگر به فلان استان بروید تایید می 
شــوید، اما در اســتان دیگر تایید نمی شوید. 
علت این است که شورای نگهبان خودش در 
آن استان کاندیدایی را قبول دارد و می خواهد 

نامزد خودش رای بیاورد.
یکــی از مصادیــق آن در دوره قبل انتخابات 
مجلس خبرگان، اســتان کرمان بود که یک 
روحانی فاضل و وارسته  که از نظر اجتهاد هم 
مورد تاییدشــورا بود به او اعلام کردند که اگر 
در کرمان کاندیدا شود، ردصلاحیت می شود، 
اما اگر به استان دیگری برود، تایید صلاحیت 
می شود او هم گفته بود که مردم استان کرمان 
مرا می شناسند و در استان دیگر رأی نخواهم 
داشــت. از این گونه موارد نمونه های دیگری 

نیز وجود دارد.
بنابراین صلاحیت روحانی به دلیل اعمال 

سلیقه سیاسی رد شده است؟
حتماً در مورد بررسی صلاحیت روحانی اعمال 
سلیقه سیاســی صورت گرفته است. شورای 
نگهبان فردی مثل  سید محمود علوی را که 

8 سال وزیر اطلاعات جمهوری اسلامی بوده 
و هم اکنون هم عضو مجلس خبرگان اســت 
برای مجلس شورای اسلامی هم رد صلاحیت 

 کرده است.
مگر در انتخابات ریاســت جمهوری سال ۹2 
صلاحیت آیت الله هاشمی رفســنجانی را رد 
احمدی نژاد  دولــت  وزیراطلاعات  نکردنــد؟ 
همانطور که فیلمش قابل دسترســی اســت، 
رســما اعلام کرد: ما درکف خیابان هستیم و 
رای  بیاید،  رفســنجانی  اگر هاشمی  می دانیم 
می آورد و آن را به مصلحت نمی دانیم، از این رو 
توانست بر دیدگاه شورای محترم نگهبان تاثیر 
بگذارد که صلاحیت هاشمی رفسنجانی را رد 

کند و به این امر هم افتخار می کند.
هاشمی رفســنجانی جزء استوانه های انقلاب 
بــود، از ســال ۴2 و دوران نهضت همراه امام 
بود، پس از انقلاب هم به  عنوان عضو شورای 
انقلاب و معتمد امام منصوب شــد. به عنوان 
رییــس مجلــس شــورای اســلامی، رییس 
جمهــور و رئیس مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام ســالیان دراز فعالیت داشــت، چرا باید 
ردصلاحیت شود؟ آنها از کجا مصلحت نظام را 

بهتر از آیت الله هاشمی می فهمیدند؟
شما به این نکته اشاره کردید که حتی در 
ردصلاحیت افرادی نظیر روحانی سلایق 
سیاسی بر نظرات فقهای شورای نگهبان 

تأثیرگذار است و...
در فرآینــد انتخابات مجلــس خبرگان فقط 
فقهای شــورای نگهبان نظر می دهند و نهاد 
دیگری وجود نــدارد، اما در انتخابات مجلس 
شورای اســلامی هیات های اجرائی و نظارت 
اســتانی و مرکزی قبل از شورای نگهبان نظر 
می دهند، اولا باید از مراجع چهارگانه استعلام 
کنند و اخیرا اطلاعات ســپاه پاســداران هم 
به عنوان مرجع جدید اضافه شده است علاوه 
برآنکه هیئت های نظارت شــورای نگهبان در 
اســتان ها هم به عنوان یکــی از مراجع نظر 
می دهنــد. البته در بســیاری از مــوارد افراد 
به دلیل مشــکلات اقتصادی یــا اخلاقی رد 
صلاحیت شده اند، ولی جمع کثیری نیز صرفا 
به دلایل سیاسی و همســو نبودن با شورای 
نگهبان نتوانسته اند به مجلس راه یابند. امروز 
هم بحمدالله همگان یکدست و از یک جریان 
سیاســی هســتند و با یکپارچگی بیشــتری 
دیدگاه های سیاســی خودشــان را اعمال و 
برهمین اساس برای رقبای خود پرونده سازی 

می کنند.
وقتی داور یک بــازی خودش طرفدار یکی از 
دو تیم باشــد نتیجه بازی روشن است. البته 
در مراتب تقوی و تدین اعضای شورای نگهبان 
تردیدی نیست ولی عناصر دیگری که در این 
فرآیند نظر می دهند اگر نظر موافق نســبت 
به کاندیدایی داشته باشــند اتهامات او را در 
پرونده اش پاکســازی می کننــد و اگر موافق 

نباشند اتهاماتی را به او وارد می کنند. 
وقتی پرونده به شورای نگهبان می رود اعضای 
شورا بر اساس پرونده روی میز نظر می دهند 
در حالی که پخت و پــز آن در جای دیگری 

صورت گرفته است.

محمدباقــر نوبخت، دبیرکل حــزب اعتدال و 
توسعه گفت: موضوع صندوق و مسأله انتخابات 
را بسیار جدی دنبال می کنیم. البته می دانیم 

که جایگاه مجلس تنزل پیدا کرده است.
به گزارش خبرنگار جماران، محمدباقر نوبخت 
در نشســت خبری بــا رســانه های داخلی و 
خارجی، با اشــاره بــه نارضایتی های مردم در 
آستانه انتخابات 11 اســفند ماه، گفت: برای 
کاســتن این نارضایتی ها در مرحله اول و بعد 
موضوع افزایش رضایت هــا، دو روش مدنی و 
نافرمانی مطرح اســت. حزب اعتدال و توسعه 
نه روش انفعال و نــه روش اعتراض را در این 
مرحله برای رفع نارضایتی ها مناسب نمی داند. 
ما بــه روش مدنی اعتقاد داریــم و انتخابات 
فرصتی است که از ابزار هرچند تضعیف شده 

مجلس برای کمک به مردم استفاده کنیم.
دبیــرکل حزب اعتدال و توســعه تأکید کرد: 
مجلس یک نماد جمهوریت است که نسبت به 
نماد دیگر جمهوریت، یعنی رئیس جمهوری، 
اختیارات بیشــتری دارد. از منظر قدرت ملی، 
مجلس بر رئیس جمهور اولی اســت و اختیار 
بیشــتری دارد و به همین جهت نمی توان از 
چنین قدرت ملی بــرای تصمیم گیری به نفع 

خواسته مردم استفاده نکرد.
وی با تأکید بر اینکه موضوع صندوق و مسأله 
انتخابات را بسیار جدی دنبال می کنیم. البته 
می دانیم که به سه دلیل جایگاه مجلس تنزل 
پیدا کرده اســت، گفت: دلیل اول اســتفاده 

نکردن از همه ســلایق کشور در مجلس است 
که در این دوره هم صلاحیت برخی ســلایق 
سیاسی تأیید نشد و ما معترض هستیم انتظار 
ما از شــورای نگهبان این است که با بازگشت 
این عزیزان به انتخابات، زمینه مشارکت بیشتر 

را فراهم کند.
نوبخت عدم استفاده از بعد نظارتی مجلس را 
عامل دیگر تضعیف جایگاه مجلس دانســت و 
اظهار داشــت: انتظار ما از مجلس این بود که 
از این اختیار خود اســتفاده می کرد. 2.۵ سال 
از عمر دولت سیزدهم گذشته، آیا 2.۵ میلیون 
شغلی که وعده داده شده بود، ایجاد شد؟ 2.۵ 
میلیون مسکن وعده داده شده ایجاد شد؟ ایا 
وعده کاهش تورم به نصف محقق شده است؟ 
آیا تورم ۴3.6 درصد دی که توسط مرکز آمار 
اعلام شد، توجه شــد؟ آیا توجه شد که تورم 
ســالانه گوشــت بیش از ۹۴ درصد است؟ آیا 
مجلس می داند کارمندان و بازنشســتگان در 
چه شــرایطی هستند؟ مجلسی با حضور همه 
ســلایق سیاسی می تواند این مشکلات را حل 
کند. عامل دیگــر تضعیف جایگاه مجلس این 
اســت که برخی دستگاه های کشــور به طور 

موازی با مجلس قانونگذاری می کنند.
دبیرکل حزب اعتدال و توســعه در پاســخ به 
ســؤالی در خصــوص راهکار افزایــش میزان 
مشارکت در انتخابات، گفت: افزایش مشارکت 
مردم در انتخابات، شاید برآیند دو مؤلفه باشد؛ 
اول این کــه دســتگاه های ذیربط در خصوص 

فراهم کردن زمینه مشارکت وظایف خودشان 
را به انجام برسانند. بدون تردید اگر رقابت در 
انتخابات قوی باشد، مشارکت هم قوی خواهد 
بود. اگر برخی جریان های سیاســی احساس 
کنند در میدان رقابت حضور ندارند، کسانی که 
آن سلیقه را ترجیح می دهند هم در انتخابات 

شرکت نخواهند کرد.
وی ادامــه داد: برآینــد دیگری کــه فرآیند 
مشــارکت را تشــکیل می دهد این است که 
خود افراد و جریان ها و گروه های رسمی عملا 
وارد عرصه رقابت شــوند تا مشارکت بالا برود. 
بخش دیگر مربوط به این است که دستگاه های 

ذیربط هم امکان رقابت را فراهم کنند.
نوبخت تأکید کرد: اگر مردم احســاس کنند 
از رأی دادن نفعی برای آنها حاصل نمی شــود 
و نارضایتــی آنها باقی می ماند، قطعا شــرکت 
نمی کنند ولی اگر بازنشســتگان و بســیاری 
از تشــکل های حزبــی که حرف و خواســته 
دارنــد، نمایندگان بتوانند خواســته های آنها 
را نمایندگــی کنند، این تشــکل ها در عرصه 

انتخابات وارد خواهند شد.
وی اظهــار داشــت: آقای روحانــی نمادی از 
اعتدال و خدمت در کشــور بود، اما متعجب و 
متأسفیم که کسی با سوابق انقلابی و خدمت 
در مجلس  و خبرگان و 2۴ میلیون رأی مردم، 
نمی تواند عضو مجلس خبرگان شود. اما آقای 
روحانی معتقد است با همین شرایط، صندوق 

را رها نکنیم.

دبیرکل حزب اعتدال و توســعه اظهار داشت: 
عدم تأیید صلاحیت ها هم بر میزان مشارکت 
تأثیــر منفــی داد و هم ممکن اســت باعث 

بی انگیزگی عده ای شود.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا تغییر حوزه 
داده اید؟، تصریح کرد: من چهار دوره نماینده 
اول مردم رشت بودم و از عواطف آن ها مطلعم. 
قابــل پیش بینی بود که مردم رشــت مطالبه 
حضور من را داشــته باشــند، اما تغییر حوزه 

نداده ام.
دبیرکل حزب اعتدال و توســعه در پاســخ به 
پرسشــی درباره اعتراض حســن روحانی به 
ردصلاحیت خود، گفت: تا جایی که من اطلاع 
دارم، اعتراض آقــای روحانی متعین در بیانیه 

بود.
وی دربــاره تأثیــر ردصلاحیــت روحانی در 
انتخابات خبرگان، تصریح کرد: شــاید این کار 
موجب کاهش مشــارکت شود شاید هم مثل 
انتخابات ۹2 که آقای هاشــمی ردصلاحیت و 

آقای روحانی انتخاب شد، شاید با ردصلاحیت 
شدن روحانی شاهد شگفتی در این انتخابات 

باشیم.
وی در پاســخ به ســؤالی در خصوص کارنامه 
دولت قبلی در خصوص حقوق کارکنان دولت، 
مدعی شــد: در تمام سال های دولت یازدهم و 
اول دوازدهم، رشد حقوق کارکنان دولت بیش 
از نــرخ تورم بود. در ســال ۹۵ و ۹6 که تورم 
تک رقمی بود، افرایــش حقوق دو رقمی بود. 
از سال ۹۷شــوك تحریمی در اقتصاد خود را 
نشــان داد. در سال ۹8، ۵0 درصد فوق العاده 
شغل شاغلین را افزایش دادیم. ما طبق قانون 

پرداخت ها را انجام دادیم.
نوبخت با بیان این که » ما همیشــه زیر سقف 
بودجــه پرداخت می کردیم«، افــزود: ما ادعا 
نداشــتیم با ادامه تحریم رفاه و توسعه تامین 
می شــود. آن ها گفتند شــما نمی توانید کنار 
بروید و ما کنار رفتیم و دو سال سکوت کردیم 

اما مشکلات حل شد؟

جنتی تشریح کرد

دلایل رد صلاحیت برای همسو نبودن با شورای نگهبان

محمدباقر نوبخت در نشست خبری با رسانه ها:

جایگاه مجلس تنزل پیدا کرده است


